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MANRESA 

Pressupost municipal: 300 milions 
Escola per a la barriada "Mion" i neva Llar del Pensionista entre els acords 

Dos plens extraordinaris ce-
lebrà l'Ajuntament de Manresa. 
Hi hagué unanimitat en tot, en 
aprovar les noves imposicions en 
matèria de circulació de vehi-
cles, recàrrecs i participació so-
bres les imposicions de l'Estat i 
drets sobre diversos serveis. 

El pressupost ordinari arribarà 
aquest any 1976 a la xifra de 308 mi-
lions, sis-centes setanta-una mil, cent 
seixanta pessetes, o sigui un incre-
ment del 10,62 per cent sobre l'exer-
cici anterior: el principal capítol en 
aquest augment és destinat al perso-
nal. Pel que fa referència al pressu-
post especial d'Urbanisme, s'hi desti-
nen 145.767.831 pessetes, amb ,un aug-
ment del 22,5 per cent sobre l'ante-
rior. En aquest apartat es preveu las 
urbanització del polígon industrial 
dels Dolors i també la compra de te-

rrenys per a instal·lacions d'utilitat 
pública. Cal afegir que, només per la 
taxa municipal de circulació de vehi-
cles la caixa, de l'Ajuntament ingres-
sarà dinou milions de pessetes. Els 
dos pressupostos foren presentats ni-
vellats entre ingressos i despeses. 

Després d'això, les úniques coses 
interessants foren les que digué l'al-
calde en acabar: Que s'han comprat 
terrenys per a fer una escola a la Ba-
rriada Mion, que també s'ha adqui-
rit un edifici per instal·li ar-hi una 
Llar del Pensionista, que una vegada 
condicionada, serà cedida a, les Mu-
tualitats laborals. Fins ara Manresa 
no té cap Llar del Pensionista, per-
què les dues que existeixen són prò-
pies d'entitats d'estalvi, on no tots 
els pensionistes tenen entrada. 

Una altra notícia es la d'haver-se 
concedit una ajuda de cinc milions 
per a millores del Museu de la Ciu-

101 milions a Sitges 
En la sessió plenària celebra-

da pel l'Ajuntament de Sitges, 
s'aprovà la quantitat de cent-un 
milions de pessetes com a pres-
supost ordinari per al present 
any 1976. 

Un 38 % d'aquesta quantitat va 
destinada al sou del personal de l'A-
juntament; un 8 %, al pressupost de 
Cultura, en el qual hi ha mig milió 
destinat a l'ensenyament dei català 
a Sitges —observem que de fa molts 
anys tots les sessions són fetes en 
llengua catalana—; i entre altres ob-
jectius hi ha importants quantitats 
dirigides a la realització d'obres pú-
bliques de caràcter urgent. 

LA RIERA: 
LA INDIFERÈNCIA DEL GOVERN 

Un dels apartats de l'ordre del dia 
era el referent a la riera de Vila-

Presentació del Congrés 
a Santa Coloma 
de Queralt 

Ha estat presentat, a la Biblioteca 
de la Caixa de Santa Coloma de 
Gramanet, el Congrés de Cultura 
Catalana. L'acte fou introduït per 
Jordi Berrio. professor de Lingüísti-
ca i Comunicació, membre del Se-
cretariat de Cultura, i per Pau Ver-
rie, membre de l'Executíu. 

A través d'una exposició detallada 
ce què és, què significa i què pretén, 
el públic assistent, molt nombrós, va 
mostrar-se molt interessat per tot el 
aue fa al Congrés. 

L'OFICINA D'INFORMACIO CA-
TALANA a Lausana tracta, des 
de fa dos anys, d'informar, els 
catalans de Suïssa i d'Alemanya 
com també els suïssos i alema-
nys, dels problemes polítics i cul-
turals dels Països Catalans, faci-
litant la propagació de les notí-
cies que no troben un curs nor-
mal de propagació. 
Una de les nostres dificultats és 
la d'obtenir aquestes noticies 
prou ràpidament. Per això dema-
nem ara a tota persona que ens 
les pugui proporcionar, que ens 
les enviï a: 
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franca. La Presidència del Govern 
ha enviat una carta, datada del 29 
d'abril, segons la qual notificava 
haver rebut l'escrit enviat per l'A-
juntament sobre el problema, i feia 
saber que ja l'havia tramès a la 
Comissió de Lluita contra la Conta-
minació, sense precisar res més. A 
la lectura d'aquesta carta va seguir 
el comentari que. una vegada més, 
s'havia fet passar el problema d'un 
despatx a l'altre. sense donar cap 
solució inmediata. Per la seva part! 
la Comissaria d'Aigües ha fet arri-
bar una nota segons la qual es pre-
guntava pel mig milió que fa un 
temps l'Ajuntament de Sitges oferí 
per solucionar d'alguna manera i 
amb caràcter de urgència el proble-
ma de l'aigua de la riera. L'alcalde 
ha contestat que calia veure primer 
què havia fet la Comissaria d'Aigües 
—que no ha fet res— i que, quan 
comencin les obres pagarà contra 
factura... J 

QÜESTIONS D'URBANISME I 
DE CONSTRUCCIO 

S'ha presentat a l'aprovació per 
part del Consistori un projecte d'un 
solar a l'avinguda Sofia, davant de 
mar; aquest projecte és el quart que 
es presenta —el 1973 es va presentar 
ja el primer i hi ha hagut diverses 
modificacions i criteris que ho han 
aturat. En una sessió anterior, s'ha-
via aprovat un tercer projecte que, 
de tots els que s'han presentat és el 
que diu que fa menys mal 

El que no havia quedat gaire clar 
era el caràcter de l'edifici, en la de-
nominació del qual es barregen els 
conceptes d'ordenació de la zona i 
de projecte d'edifici. L'alcalde ha fet 
constar la seva posició personal ex-
pressant la seva oposició al fet de 
convertir la primera línea de cases 
damant de mar. en un conjunt de 
gratacels, com ha esdevingut en al-
tres poblacions, i ha remarcat la ne-
cessitat que les edificacions que s'hi 
facin siguin d'acord amb el conjunt 
de la zona. No obstant supeditava, 
ha dit, la seva opinió a la decisió 
del Consistori. Aquest ha decidit de 
remetre els dos projectes, el tercer 
i el quart a la Comissió Provincial 
d'Urbanisme i ratificar l'aprovació 
del tercer projecte per la raó que. 
mal per mal. és el millor. 

Posteriorment, s'ha pres l'acord 
d'agilitzar tant com es pugui la re-
dacció de la modificació del Pla Ge-
neral d'Ordenació de Sitges 

VINYET PANYELLA 

mm 
CASA BAGUES 
Sant Pau, 6 

JOIERIA BAGUÉS 
Passeig de Gràcia. 41 

EL REGULADOR BAGUÉS 
Rambla de les Plors, 105 

JOIERIA, PLATERIA, ESMALTS, PORCELLA-
NES. MARFILS, OBJECTES PER A REGAL. 
RELLOTGERIA: EXTENS ASSORTIT DE LES 
MILLORS MARQUES. LES DARRERES NO-
VETATS EN RELLOTGES SUBMARINS ELEC-
TRÒNICS. COMPTADORS. CRONÒORAFS. 
DESPERTADORS DE TOTA MENA. 
RELLOTGES DE PEU, SOBRETAULA I PARET 
ALS MILLORS PREUS. 

tat, tants anys abandonat; durant 
aquest mes es donarà a conèixer la 
composició del Patronat que l'ha de 
regir. Per cert, que el Museu ha es-
tat motiu de molta polèmica en els 
últims anys: ara caldrà veure els 
noms de les persones del Patronat, 
que en tindran cura del'endegament 
perquè sigui el que ha de ser per a 
la ciutat. 

JOAN LLADÓ 

Els Focs de Sant Joan, a punt 
Reunió a Montserrat, per a ultimar el programa 

Diumenge passat tingué lloc 
a la muntanya de Montserrat el 
Congrés de Tradicions i Cos-
tums dels Focs de Sant Joan. 

Els representants de Catalunya 
Nord. Principat, Illes. País Valencià 
i Andorra, ens donaàrem cita. Tots 
érem reunits per parlar i elaborar 
el programa definitiu en relació amb 
la renovació de la flama. que. sor-
tint del Canigó, viatjarà una vegada 
més, per a encendre els focs per to-
tes les contrades i comarques dels 
Països Catalans. 

La reunió del congrés, sota la pre-

sidència de Nemesi Solà, es desen-
volupà dintre un esperit de compa-
nyonia i veritable amistat. La con-
vocatòria i l'ordre del dia se succeï-
ren normalment fins arribar a la 
clausura de l'assemblea. Resumint: 
com cada any les Festes de Sant 
Joan. són la commemoració de tra-
dicions i costums dels Països Cata-
lans. La flama sortirà de Vilafranca 
de Conflent i s'estendrà per totes ies 
contrades catalanes; l'encesa tindrà 
lloc a tots els indrets entre les 21.30 
i les 23 hores. Finalment, es produí 
a l'intercanvi d'opinions i al dinar 
de germanor. 

JOAN BURGUÉS 

IGUALADA 

Vaga de zel als FF. C C . 
Respectant escrupulosament el reglament, els trens retarden mes d'una hora 

Posats en contace amb tre-
balladors dels Ferrocarrils Cata-
lans. d'Igualada, ens han comu-
nicat que des de dijous de la set-
mana passada, mantenen el que 
ells mateixos anomenen vaga de 
zel, consistent en fer al peu de 
la lletra el que diu el "regla-
ment de transports ferroviaris" 

Amb això aconsegueixen la fina-
litat pretesa: prestar suport a la part 
social dels treballadors que són en 
negociacions amb l'empresa, per ase-
gurar unes reivindicacions econòmi-
ques que els són importants. La lí-
nia. doncs, porta uns retards de més 
d'una hora. només amb complir els 
reglaments. 

CONGRES DE CULTURA 
CATALANA 

Del Secretariat comarcal del C.C.C., 
ens han fet arribar la notícia que els 
Ajuntaments de Vallbona i La Lla-
cuna s'han adherit al Congrés, i que 
aquestes adhesions són les primeres 
d'una campanya conjunta de totes les 
delegacions locals de la Comarca de 

l'Anoia. Valoren aquest fet des dei 
punt de vista que representa un clar 
avanç en la conformació de grups 
de treball així com una facili-
tat per a organitzar actes i manifes-
tacions culturals catalanes. Els Ajun-
taments d'altres localitats encara no 
s'han pronunciat. 

L'ATENEU IGUALADI, DE QUI ES? 

Els últims dies són d'una riquesa 
informativa poc normal. El dissabte, 
tres membres de la Junta, represen-
tants de la Secció de Cultura de l'A-
teneu, fan pública una carta obertd 
a l'opinió en què exposen els princi-
pals problemes amb que s'han tro-
bat des de l'ingrés de la Secció de 
Cultura a l'encara ''Centre Nacio-
nal". Darrerament, han estat cosa 
normal els xocs dialèctics en les pa-
gines de la premsa local entre la Jun-
ta i la Secció de Cultura. En el co-
municat de la Junta, del qual infor-
màrem oportunament, es remarcava 
el fet del canvi de nom. i la postu-
ra que calificada per sectors escèp-
tics en relació amb l'actual Junta 
d'"eticisme", remarcat pel. fet de cri-
dar tothom, quan el que es dema-
na és la dimissió de l'actual i la ce-

iebracV) d'una assemblea de tots els 
socis per elegir-ne una de nova. ca-
paç d'enfrontarse amb els problemes 
que enumeren els tres membres di-
misionaris, en el seu paper. Es evi-
dent que el futur de 1 entitat sera 
marcat pel desig de participació dels 
igualadins. una mica passius fins ara. 
Una part dels antics ateneuistes i ex-
alumnes de l'Ateneu, sembla que 
plantegen coses paral·leles a la Secció 
de Cultura, cosa que. sens dubte, afa 
voriria la política seguida per aques-
ta, enmarcada en la necessitat de 
participació i col·laboració de tots eis 
interessats, per la qual cosa propug 
nava l'"obertura de portes de Venti 
tat", amb i'entada dè nous socis, i 
la creació i foment de grups internis 
que organitzesin les activitats qufe 
hom dessitja per a Igualaco. dignes 
d'una entitat amb la tradició, histo-
ria i capacitat de l'Ateneu. A tot ai-
xò s'ha anat oposant la Junta actual, 
la qual. encara que no obertament, 
ha frenat les possibles iniciatives 
que anaven sortint de la Secció de 
Cultura, que no ha vist altra sortida 
que donar a conèixer a la llum pu-
blica els seus plantejaments, molt 
més coherents i democràtics. 

J. GUTIERREZ 

VILAFRANCA DEL PENEDES 

Urgeix el pla comarcal d'urbanisme 
Entre altres coses, condiciona les indústries 

Cada vegada es va fent més 
palesa la necessitat d'un Pla 
Comarcal d'Urbanisme per a 
l'Alt Penedès,, i més concreta-
ment per als vint-i-tres muni-
cipis que formen el partit ju-
dicial d e Vilafranca. Els grans 
projectes previstos —canal de 
l'Ebre, gasoductes. Xarxa Ar-
terial Metropolitana impugna-
da per l'Ajuntament local, et-
cètera—. la urgència de l'esta-
bliment d'un seguit de serveis 
comuns i, sobretot, el desig de 
mantenir una planificació con-
junta per a la unitat natural 
que és la comarca, de la qual 
és mancada actualment, tots 
aquest punts ïan que el Pla 
Comarcal sigui una qüestió vi-
tal per al futur de la zona. 

Els estudis per a configurar aques-
ta planificació s'iniciaren fa més de 
dos anys. en estret contacte amb la 
desapareguda Area Metropolitana de 
Barcelona, de la qual el Penedès for-
mava part. D'aquesta manera els tèc-
nics dels Ajuntaments de Vilafranca 
i Sant Sadurní, els dos municipis 
més importants, havien ja elaborat 
un avantprojecte que passà poste-
riorment, en substituir l'Entitat Me-

tropolitana a l'Area,: a dependre de 
la Diputació- Provincial. 

D'aleshores ençà més notícia no va 
il·luminar la situació en què es tro-
bava el Pla Comarcal fins que, a fi-
nals de l'any passat, el ple de la Di-
putació va aprovar un avenç per a 
consultar als Ajuntaments afectats. 
Amb aquest motiu, a primers del 
darrer desembre, se celebrà una re-
unió a l'Ajuntament de Vilafranca 
en la que a uns 70 alcaldes, secre-
taris i tècnics dels municipis comar-
cals, els va ser presentat l'avenç del 
Pla Comarcal pel gerent de l'Insti-
tut Provincial d'Urbanisme, senyor 
Bonastre, i el tècnic senyor Escude-
ro. La durada de la reunió, unes tres 
hores, dóna una certa idea de les 
qüestions que varen debatre i les ob-
servacions que es feren a 1 avenç. Va 
ser en aquella ocasió que els mem-
bres de l'organisme provincial anun 
ciaren que es calculava -que pels me-
sos d'abril o maig del 1976, la Dipu 
tació aprovaria, en principi, el Pla 
Comarcal per posar-lo a informació 

En a q u e s t moments, quan s'ha 
acomplert la data fixada, no hi ha 
cap indici que el Pia Comarcal vagi 
a ser presentat al ple d'aquest mes. 
ni es creu que hi hagi possibilitats 
reals de que ho sigui en el del mes 

vinent. A l'Ajuntament de Vilafran-
ca almenys, hi ha la creença que, 
pel contrari, sofrirà un retardament 
important. I és precisament aquest 
mateix Ajuntament el qui reclama, 
com tots els altres inclosos en el Pla. 
que s'agilitzin al màxim els tràmits 
previs a l'aprovació per poder comp-
tar amb una planificació adequada a 
escala comarcl. 

Una qüestió concreta que hi dóna 
un especial caràcter d urgència és la 
construcció d'una fàbrica que "'Cris-
talerias Espanolas S. A." vol situar 
dins el municipi de Vilafranca, i per 
la qual cosa s'ha mantingut repetits 
contactes e n t r e representants de 
l'empresa i càrrecs polítics i tècnics 
de l'Ajuntament. L'única raó per no 
tirar endavant el projecte és la im-
possibilitat d'aixecar indústries en la 
zona on està previst l'emplaçament 
de la fàbrica. Per aquest motiu 
l'Ajuntament vilafranquí, i per su-
posat ' Cristalerias Espanolas", espe-
ren amb impaciència el Pla Comar-
cal que canviaria la qualificació dels 
terrenys, fent decidir a l'empresa a 

establir-se definitivament a la vüi.a, 
i acabar amb els dubtes que en ai-
gun moment han caracteritzat fel* 
contactes. 

IOAN AGUADO 

E D I F I C I D E D E S P A T X O S 
de luxe, al carrer Mariano Cubí, 7 i 9, amb tots els serveis: calefacció, 
aire condicionat, sanitaris acabats, "terrazo" 40x40, fil musical, TV, 

pàrking. De 60 m2 a 300 m2. Informació al telèfon 317 78 62 

VILANONA I LA GELTRÚ 
\partament per estrenar, venc. 
3stà 3 minuts platja. Té 3 dor-
-nitoris. Bany complert, Aseo se-
parat ademés. Gran menjador-
istar. Terrassa cara al mar. Molt 
;oleiat. Excel·lent inversió. Paga-
nent a tractar. Telefonar al 

253 32 77 - Barcelona 

Arxiu Municipal de Girona. Avui. 18/5/1976. Page 10


